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Innstilling til Stortinget 
fra finanskomiteen
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Innstilling fra finanskomiteen om Representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Naomi
Ichihara Røkkum, Guri Melby, Alfred Jens Bjørlo,
Abid Raja og Ane Breivik om å unnta studentboli-
ger og la kommuner helt eller delvis unnta klima-
og miljøvennlige bygg fra eiendomsskatt

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet ble følgende forslag fremmet 15. mars

2023:

«1. Stortinget ber regjeringen vurdere tilføyelse av et
unntak for studentboliger i eigedomsskattelova § 5
og komme tilbake til Stortinget med et forslag om
dette innen utgangen av 2023.

2. Stortinget ber regjeringen utrede et unntak for
klima- og miljøvennlige bygg i eigedomsskattelova
§ 7 eller § 12 og komme tilbake til Stortinget med et
forslag om dette innen utgangen av 2023.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  L i s e  C h r i s t o f f e r s e n ,  F r o d e
J a c o b s e n ,  l e d e r e n  E i g i l  K n u t s e n ,  Te l l e f
I n g e  M ø r l a n d ,  M o n a  N i l s e n  o g  G a u t e

B ø r s t a d  S k j e r v ø ,  f r a  H ø y r e ,  M a h m o u d
F a r a h m a n d ,  I r e n e  H e n g  L a u vs n e s ,  H e i d i
N o r d b y  L u n d e  o g  H e l g e  O r t e n ,  f r a  S e n t e r -
p a r t i e t ,  K j e r s t i n  Wø y e n  F u n d e r u d ,  G e i r
Po l l e s t a d  o g  Pe r  M a r t i n  S a n d t r ø e n ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  H a n s  A n d r e a s  L i m i  o g
R o y  S t e f f e n s e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i ,  K a r i  E l i s a b e t h  K a s k i ,  f r a  R ø d t ,  M a r i e
S n e v e  M a r t i n u s s e n ,  f r a  Ve n s t r e ,  S v e i n u n g
R o t e v a t n ,  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  L a n
M a r i e  N g u y e n  B e r g ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i ,  K j e l l  I n g o l f  R o p s t a d , viser til at finansmi-
nisteren har uttalt seg om representantforslaget i brev
av 12. april 2023. Brevet følger som vedlegg til denne
innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til at eiendomsskatten er en valg-
fri kommunal skatt som kommunestyret i den enkelte
kommune selv avgjør. Et mål med denne skatten er å gi
kommunene mulighet til å påvirke skattenivået i egen
kommune. Eiendomsskatten vedtas og skrives ut på
nytt hvert enkelt år. Loven gir hjemmel til å frita visse ty-
per eiendom helt eller delvis fra eiendomsskatt etter
særskilt vedtak av kommunestyret.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Venstre og Miljøpartiet De Grønne, viser til finans-
ministerens brev av 12. april 2023, som bekrefter at det
i eigedomsskattelova § 7 bokstav a gis rom for å gi stu-
dentboliger fritak for eiendomsskatt etter særskilt ved-
tak i kommunestyret. Det vil dermed ikke være behov
for å vedta et nytt punkt for studentboliger i loven for å
åpne for at slike boliger kan fritas for skatt. F l e r t a l l e t
legger til grunn Finansdepartementets vurdering av at
støtte til studentboliger i hovedsak bør gis gjennom di-
rekte støtte og ikke gjennom skattesubsidier.
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F l e r t a l l e t  viser til at skatt kan brukes til å støtte
ønsket adferd, men at en slik bruk av skattereglene ikke
er uproblematisk. Det er mange gode formål som kan
ønske seg støtte i form av særskilte skatteregler. Ulem-
pen ved dette er blant annet at skattereglene blir min-
dre oversiktlige og mer krevende å administrere. For å
støtte miljøvennlige bygg er det trolig andre virkemidler
som kan være bedre egnet.

E t  a n n e t  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene fra
Høyre, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Fol-
keparti, viser til at å frita slike bygg fra eiendomsskatt
kan bli administrativt krevende å gjennomføre i kom-
munene og vil kunne komplisere skattereglene og med-
føre økt byråkrati. D e t t e  f l e r t a l l e t  legger her
Finansdepartementets vurdering til grunn.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  S o s i -
a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  Ve n s t r e ,  M i l j ø p a r t i e t
D e  G r ø n n e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  fremmer
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede et unntak for kli-
ma- og miljøvennlige bygg i eigedomsskattelova § 7 el-
ler § 12.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  S o s i -
a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r -
t i  imøteser en faglig utredning av om et unntak for
klima- og miljøvennlige bygg kan være et godt virke-
middel som kommunene kan velge å benytte, og slutter
seg derfor til forslaget om dette.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til at under partiets deltakelse i regjerin-
gen Solberg ble maksimal sats for eiendomsskatt
redusert fra 7 til 4 promille, og at Fremskrittspartiet har
som mål å fjerne eiendomsskatten på boliger og fritids-
boliger helt.

D i s s e  m e d l e m m e r  vurderer unntaksforslagene
i saken som urimelig og usaklig forskjellsbehandling av
skattytere som ikke bor eller driver næring i «klima-
vennlige bygg», og vektlegger at forslagene ville kreve et
stort byråkrati/regelverk. Når det gjelder studentboli-
ger, finnes det allerede lokal unntaksmulighet.

D i s s e  m e d l e m m e r  går imot forslagene og viser
til Representantforslag 187 L (2022–2023) om fjerning
av eiendomsskatt, hvor forslag om opphevelse av lov
6. juni 1975 nr. 29 om eigedomsskatt til kommunane
(fjerning av eiendomsskatten) er fremsatt og til komité-
behandling.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  Ve n s t r e  o g
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  viser til at det i dag er
stor variasjon blant landets studentsamskipnader i
hvorvidt de betaler eiendomsskatt, noe som er et resul-

tat av ulik praksis hos kommunene. Unntak fra eien-
domsskatt gis etter en skjønnsmessig vurdering i den
enkelte kommune etter § 7 i eigedomsskattelova.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er unødvendig
ressurskrevende med søknadsprosesser for fritak for ei-
endomsskatt for studentboliger, og det er problematisk
med varierende fritakspraksis i ulike kommuner. I til-
legg kan kommunene innføre eiendomsskatten på rela-
tivt kort tid. For samskipnader kan det endre det økono-
miske bildet betraktelig. Samskipnadene bygger i et
langsiktig perspektiv, så forutsigbarhet er viktig. Derfor
er et nasjonalt unntak langt sikrere enn et lokalt.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til rapporten «Student-
boliger i Norge – Gjennomgang av tilskuddsordningen
for studentboliger» fra 2018, der en arbeidsgruppe opp-
nevnt av Kunnskapsdepartementet skriver følgende:

«Nesten halvparten av landets studentsamskipna-
der betaler i dag eiendomsskatt. Ifølge en kunnskaps-
innhenting arbeidsgruppen har gjennomført, betaler
samskipnadene til sammen 7,54 millioner kroner i
eiendomsskatt på studentboliger (skatt på næringseien-
dom kommer i tillegg), fordelt på 8 kommuner.

Eiendomsskatt fra studentboliger utgjør ikke mye i
et kommunebudsjett, men en slik ordning rammer stu-
denter som i all hovedsak er en lavinntektsgruppe. Det
går også på tvers av den nasjonale politikken om at stu-
dentboliger skal være et rimelig botilbud for å sikre alle
lik rett til utdanning.»

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen vurdere tilføyelse av et
unntak for studentboliger i eigedomsskattelova § 5.»

D i s s e  m e d l e m m e r  mener kommunene er vik-
tige aktører for å nå Norges klimamål, men at de i dag
har begrenset med verktøy for å kunne gi insentiv til å
bygge mer klimavennlig. De tekniske kravene til bygg er
regulert i byggteknisk forskrift, og det er begrensede
muligheter til å stille klima- og miljøkrav etter plan- og
bygningsloven. Dessuten gjelder disse regelverkene
bare for nybygg eller søknadspliktige rehabiliteringer
og ikke for den store eksisterende eiendomsmassen.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at ved å ta utgangs-
punkt i velkjente definisjonsverktøy for bransjen kan
unntak i eigedomsskattelova for klima- og miljøvennli-
ge bygg innføres på en ubyråkratisk måte. D i s s e  m e d -
l e m m e r  har forståelse for at forslaget kan virke byrå-
kratiserende, men vil ikke gi hver enkelt kommune an-
svar for å utforme krav. D i s s e  m e d l e m m e r  legger
samtidig vekt på at flere muligheter for unntak vil gi
kommuner som ønsker det, et sterkt verktøy for å gi in-
sentiv til mer klima- og miljøvennlige bygg og omleg-
ging til en mer sirkulær økonomi.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til det kommunale
FutureBuilt-programmet, som opererer med en defini-
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sjon av grønne bygg det kan hentes inspirasjon fra, med
et nøye utviklet kriteriesett for fremragende miljøbygg
som også er kjent blant eiendomsutviklere i de gjelden-
de kommunene. En annen fordel med FutureBuilt-til-
nærmingen er at virksomheter kan rapportere ut fra
FutureBuilts eget kriteriesett eller med veletablerte og
revisorgodkjente sertifiseringer for bygg, som BREEAM-
NOR. D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til parallelle
prosesser med økte krav til klimadokumentasjon i bygg-
teknisk forskrift som gjelder for nybygg og oppgraderin-
ger av bygg, samt bankenes dokumentasjonskrav om
miljøvennlighet grunnet EUs taksonomi. Prosessene fø-
rer til enda større fart på dokumentasjons- og sertifise-
ringsarbeidet i eiendomsbransjen.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til at det finnes
definerte miljøkrav for eksisterende bygg, f.eks. sertifise-
ringsstandarder som BREEAM In-Use. BREEAM In-Use
gir også mulighet for gradvis oppgradering. D i s s e
m e d l e m m e r  mener det kan vurderes mildere krav
om miljøvennlighet for eksisterende bygg, for eksempel
krav om lavere sertifiseringsnivå for eldre bygg, slik at
det også gis insentiv til å gjøre oppgraderinger i eksis-
terende bygg heller enn å rive bygningsmasse.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at sertifiseringsord-
ningene innebærer harmonisering mot europeisk og
norsk regelverk. Blir definisjonen av miljøvennlige bygg
harmonisert med etablerte måter å rapportere på, vil
dette kunne innføres uten å kreve for mye byråkrati
hverken hos kommunene som vil kutte utslipp, eller
virksomhetene som ønsker å få redusert eiendomsskatt.

Forslag fra mindretall
Forslag fra Høyre, Sosialistisk Venstreparti, Venstre, 
Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen utrede et unntak for kli-
ma- og miljøvennlige bygg i eigedomsskattelova § 7 el-
ler § 12.

Forslag fra Venstre og Miljøpartiet De Grønne:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen vurdere tilføyelse av et
unntak for studentboliger i eigedomsskattelova § 5.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra

Arbeiderpartiet, Senterpartiet, Fremskrittspartiet og
Rødt.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:164 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Naomi Ichihara
Røkkum, Guri Melby, Alfred Jens Bjørlo, Abid Raja og
Ane Breivik om å unnta studentboliger og la kommuner
helt eller delvis unnta klima- og miljøvennlige bygg fra
eiendomsskatt – vedtas ikke.

Oslo, i finanskomiteen, den 2. mai 2023

Eigil Knutsen Irene Heng Lauvsnes
leder ordfører



VEDLEGG
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